
دوشنبه 2 مرداد 1396   شماره 1083
M o n 2 4 J u l y . 2 0 1 7

7

w
w

w
.t

e
ja

ra
to

n
li

n
e

.i
r

عوارض ۴۵ درصدي عراق
 براي ورود سيمان ايراني

ب��ه گفته مديرکل معادن غيرفلزي 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
تعرف��ه ۴۵ درصدي ع��راق براي 
واردات س��يمان يک��ي از موان��ع 
ص��ادرات اي��ن محصول اس��ت. 
س��يف الله اميري در گفتگو با ايسنا، 
ب��ا بيان اينکه حمايت از واحدهاي 

نيمه تمام سيماني در اولويت وزارت صنعت، معدن و تجارت است، 
گفت: با توجه به اينکه ظرفيت توليد سيمان در ايران تا پايان سال 
۱۳۹۵ به ۸۵ ميليون تن رسيده و از اين مقدارد ۵۵ تا ۵۶ ميليون تن 
نيز توليد شده ديگر نيازي به صدور مجوز براي احداث واحدهاي 
جدي��د نداري��م و باي��د از واحدهاي نيمه کاره حمايت کنيم. وي در 
ادامه افزود: در کنار ظرفيت ايجاد شده براي سيمان، اکنون نزديک 
ب��ه ۲۰ ميلي��ون ت��ن نيز واحده��اي نيمه کاره با بيش از ۶۰ درصد 
پيشرفت داريم که در حال حاضر در بخش سيمان تمرکز وزارتخانه 
بر تکميل و بهره برداري اين واحدهاس��ت و تلاش خواهيم کرد. 
مديرکل معادن غيرفلزي وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به وضعيت صادرات س��يمان عنوان کرد: در حال حاضر صادرات 
سيمان به صورت مستقيم انجام مي شود ولي همچنان عراق که 
سابقا يکي از بازارهاي اصلي سيمان ايران بود هنوز تعرفه ۴۵ در 
صدي واردات س��يمان را براي حمايت از توليد داخلي خود حفظ 

کرده و ما مي توانيم فقط براي عراق کلينکر بفرستيم.

نصب 70 ديگ بخش
 احيا طرح آلومينيوم جاجرم

مديرعامل شرکت آلوميناي جاجرم از شروع نصب تجهيزات اصلي 
طرح آلومينيوم جاجرم خبر داد. به گزارش ايميدرو، تورج زارع با 
بيان اين مطلب اظهار کرد: ميزان پيش��رفت فيزيکي طرح توليد 
شمش آلومينيوم جاجرم از 7۲ درصد عبور کرده و در صورت تامين 
منابع مالي مورد نياز، در نيمه دوم امسال وارد مرحله بهره برداري 
مي ش��ود. تاکنون، اقداماتي همچون اجراي س��يويل سالن احيا و 
بخش اف تي پي، ساخت 7۰ عدد ديگ وسوپر استراکچر سالن احيا 
و اجراي ساختمان کنترل سالن احيا انجام شده است. وي ادامه داد: 
طراحي خط دو مداره ۴۰۰ کيلو ولت از پست برق جاجرم تا پست 
برق پروژه، اجراي اس��تراکچر و پوش��ش انبارهاي جامع و تکميل 
فعاليت هاي باقيمانده س��اختماني، ساخت کرادل هاي)پايه هاي 
نگهدارنده( ديگ هاي س��الن احيا، س��اخت داکت هاي مربوط به 
سيستم آلايندگي اف تي پي، نصب و راه اندازي ۴ دستگاه جرثقيل 
سالن احيا، تامين و نصب ۴ دستگاه ترانس پست توزيع برق و نيز 
بازنگري و اصلاح نقشه هاي پست برق، باس بارها، سالن احيا، از 

ديگر فعاليت هاي به اتمام رسيده در اين طرح است.

واردات بي رويه لاستيک
 خيانت به توليدکنندگان داخلي است

عضو کميس��يون صناي��ع و معادن 
مجلس گفت: قطعا دس��ت هاي در 
کار اس��ت ت��ا کارخانه ه��اي داخلي 
را با مش��کل مالي، پرس��نلي وديگر 
مش��کلات روبه رو کند. ولي ملکي 
در گفتگ��و با خانه ملت، درخصوص 
افزايش واردات لاس��تيک خودرو در 

سال جاري به نسبت سال گذشته، اظهار داشت: افرادي که دامن به 
واردات بي رويه هر نوع کالايي مي زنند از جمله لاس��تيک، عملا به 
توليدکنندگان داخلي خيانت آشکار مي کنند. وي گفت: قطعا دست هاي 
در کار است تا کارخانجات داخلي را با مشکل پولي، پرسنلي وديگر 
مش��کلات روبه رو کنند. ملکي با اش��اره به اينکه کساني که مبادرت 
به واردات کالاهاي مصرفي مخصوصا لاستيک مي کنند بايد مورد 
بازخواست قرار بگيرند، اضافه کرد: چنانچه اين گزارش ها به کميسيون 
صنايع و معادن ارجاع داده شود به عنوان رئيس کارگروه صنعت ورود 
مي کن��م. وي درخصوص اينکه س��ود اي��ن واردات براي چه افرادي 
است، تصريح کرد: اين سود براي اشخاص واردکننده است و ممکن 
اس��ت س��ازمان هاي صادرکننده مجوز واردات نيز در اين سود سهيم 
باشند. ملکي تصريح کرد: در اين قراردادها تاکيد شده تا از ۶۰درصد 
توانايي هاي داخلي استفاده کنند و همچنين قيد شده تا از قطعه وارداتي 

که مورد مشابه آن در داخل کشور توليد مي شود استفاده نشود.

نرخ جهاني سنگ آهن به حالت طبيعي برگشت
نمودارهاي جهاني قيمت نشان مي دهد که قيمت سنگ آهن بعد 
از يک دوره افت ش��ديد در حال افزايش بوده و به ش��رايط طبيعي 
برگش��ته اس��ت. به گزارش ايسنا، افت قيمت سنگ آهن از ابتداي 
سال جاري آغاز شد و در حالي که در زمستان اين محصول در اوج 
خود قرار داشت و تا مرز ۹۰ دلار بالا رفت طي دو ماه اخير، شديدترين 
افت قيمتي خود را پس از رکود جهاني س��ال ۲۰۱۵ تجربه کرد و 
به مرز ۴۰ دلار نزديک ش��د. براس��اس نمودارهاي قيمت، اکنون 
قيمت کنس��انتره ۶7 درصد فوب بندرعباس اس��ت و به حدود ۶۶ 
دلار رسيده که نسبت به روزهاي افت قيمت سنگ آهن، تقريبا ۲۰ 
دلار افزايش قيمت دارد. رشد قيمت در اين محصول از اواخر ماه 
ميلادي گذشته آغاز شد و در حدود ۲۵ روز توانست به قيمتي نسبتا 
متعادل برگردد. سنگ آهن مگنتيت وضعيت پر افت و خيزتري را 
تجربه کرد و شديدترين افت قيمتي که در اين محصول اتفاق افتاد 
بيش از يک ماه پيش بود که در آن زمان قيمت اين محصول از ۳۵ 
دلار در دوران اوج خود به حدود شش دلار رسيد و پايين ترين حد 
قيمت را بعد از سال ۲۰۱۵ به ثبت رساند و بعد از دو مرحله صعود 
قيمت، امروز قيمت اين محصول به ۲۵.۲ دلار برگش��ته و انتظار 

مي رود که اين افزايش قيمت ادامه داشته باشد.

انتقال فناوري زمينه ساز 
ارتقاي کيفي صادرات تهران و سئول است

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت جمهوري اسلامي ايران گفت: 
انتق��ال فناوري ه��ا بين بنگاه هاي کوچک و متوس��ط ايران و کره 
جنوب��ي در بخ��ش ص��ادرات مي تواند به بهب��ود کيفي توليدات و 
افزايش صدور محصولات مختلف بين ۲ کشور بينجامد. به گزارش 
ايرنا، »علي يزداني« در پايان دومين نشس��ت انتقال فناوري بين 
بنگاه هاي کوچک و متوسط ايران و کره جنوبي در جمع خبرنگاران 
افزود: هدف اينگونه نشس��ت ها انتقال فناوري و دانش فني بين 
بنگاه هاي کوچک و متوس��ط ۲ کش��ور است. مديرعامل سازمان 
صنايع کوچک و شهرک هاي صنعتي ايران از کره جنوبي به عنوان 
کشوري بنام و پيشرو در زمينه فعاليت بنگاه هاي کوچک و متوسط 
ياد کرد که سطح روابط اقتصادي تهران و سئول بويژه پس از برجام 
با امضاي تفاهمنامه همکاري مش��ترک بين س��ازمان هاي صنايع 
کوچک و متوس��ط ۲ کش��ور، افزايش يافته است. يزداني يادآوري 
کرد فروردين ماه امسال ۲۰ بنگاه کوچک و متوسط ايراني به کره 
جنوبي سفر و با آنها تفاهمنامه هاي مشترک همکاري امضا کردند. 
به گفته وي, در ۲ روز گذشته نيز ۱۰ تفاهمنامه همکاري مشترک 
ديگر در زمينه هاي صنايع تبديلي، فولاد، ش��يلات و کش��اورزي و 
... امضا ش��د و در ۲ روز آينده نيز مديران بنگاه هاي کره جنوبي از 

صنايع پنج استان کشور بازديد مي کنند.

پيشخوان

صنعت، معدن،تجارت

گروه صنعت، معدن و تجارت: روز گذشته در مجموعه صنعتي 
گروه خودروس��ازي س��ايپا يکي ديگر از دستاوردهاي برجام در 
صنعت خودروسازي کشور رونمايي شد. موتور سه سيلندر ملي 
که داراي اس��تانداردهاي يورو ۶ اس��ت. در حالي روز گذش��ته از 
يک محصول داراي اس��تاندارد يورو ۶ رونمايي ش��د که هنوز 
بس��ياري از خودروها و وس��ايل نقليه کش��ور از اس��تانداردهاي 
يورو ۴ و يورو ۵ نيز برخوردار نيس��تند. با اين حال روز گذش��ته 
اعلام ش��د که تا س��ال ۸۹ تمام خودروهاي کشور بايد مشمول 

استاندارد يور ۵ بشوند.
روز گذشته نعمت زاده، وزير صنعت، معدن و تجارت موتور سه 
س��يلندر ملي توليد ش��ده توسط س��ايپا را يکي از دستاوردهاي 
برجام براي صنعت خودروسازي کشور معرفي کرد و اعلام کرد 
که مانعي براي ارتباط فناوري، صنعتي و تجاري با ساير کشور 
در اي��ران وج��ود ندارد. از ط��رف ديگر جمالي همزمان با اعلام 
خبر طي کردن مراحل نهايي براي توليد تيباي برقي از قرارداد 
مشترکي با شرکت سيتروئن فرانسه براي ساخت موتور جديد 

در راستاي مسائل زيست محيطي خبر داد.
وزي��ر صنع��ت، معدن و تجارت گفت: هيچ مانعي براي ارتباط با 
شرکت هاي خارجي در فناوري، صنعت و تجارت نداريم که از 
دستاوردهاي برجام است. محمدرضا نعمت زاده روز گذشته در 
آيين رونمايي از نخستين نمونه موتور ملي سه سيلندر پرقدرت 
و کم مصرف يورو ۶ توليد ش��ده در ش��رکت س��ايپا، با قدرداني از 
رئيس جمهوري در پيشبرد با حوصله برجام و اجرايي کردن آن، 
گفت: اين پروژه از دستاوردهاي برجام است. به گفته نعمت زاده، 
با اجرايي ش��دن برجام امروز هيچ مانعي براي ارتباط فناوري، 
صنعتي و تجاري با س��اير کش��ورها نداريم، هرچند گلوگاه هايي 
در بخش هاي بانکي به دليل ايران هراسي هاي آمريکا و جريمه 
کردن برخي بانک ها وجود دارد که آن هم بتدريج در حال حل 

شدن است. 
وزير صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در ديدارهاي مختلفي که 
با هيات هاي خارجي براي توسعه مناسبات اقتصادي داشته ايم، 
بر مساله گشايش هاي بانکي توصيه و تاکيد شده و اين ارتباطات 
کم کم در حال ش��کل گيري اس��ت. وي با اشاره به پروژه موتور 
ملي س��ه س��يلندر کم مصرف، خاطرنشان کرد: ۲ سال پيش در 
س��فر به اتريش براي برقراري نخس��تين کميس��يون اقتصادي 
مش��ترک دو کش��ور پس از ۱۰ سال، قرارداد اين پروژه امضا شد 
و امروز شاهد به ثمر نشستن آن هستيم. نعمت زاده بيان داشت: 
کشور اتريش همواره دوست و ياور ايران در بخش هاي علمي و 
فناوري بوده و نقشه راه ترسيم شده بخش صنعت با اين کشور 

مي تواند الگويي براي ساير کشورهاي براي توسعه همکاري ها 
با ايران باشد. وي تاکيد کرد: نوآوري شاه کليد توسعه در جهان 
امروز اس��ت و خودروس��ازي به عنوان صنعتي پيشران در کشور 

بايد به آن اهتمام کافي داشته باشد.
اين عضو کابينه دولت يازدهم با تاکيد بر لزوم سرعت بخشيدن 
به انجام امور و اس��تفاده از تجارت س��اير کش��ورها، با اش��اره به 
پروژه موتور سه سيلندر ملي، تصريح کرد: اگر اين موتور بدون 
مشارکت و استفاده از تجربه شرکت AVL اتريش ساخته مي شد، 
به هفت تا هش��ت س��ال زمان نياز داش��ت و علاوه بر صرف 
هزينه ه��اي زي��اد از گردونه رقابت بازمي مانديم؛ اما با همکاري 
انجام شده طي دو سال به نتيجه رسيد. وي همچنين خواستار 
انعق��اد ق��رارداد با قطعه س��ازان داخلي براي تامين قطعات مورد 
نياز اين موتور ملي از س��وي س��ايپا ش��د تا براي تامين قطعات 
مورد نياز به خارج متوسل نشويم. به گفته نعمت زاده، تامين ۵۵ 
درصدي قطعات مورد نياز از س��وي ش��رکت هاي داخلي در اين 
قرارداد عنوان شده است. وي خاطرنشان کرد: برخي قطعه سازان 
ايراني از سوي شرکت هاي بزرگ خارجي ارزيابي شده و موفق 
به کسب استانداردهاي مدنظر آنها شده اند که بايد از قابليت هاي 
آنها استفاده کرد. وزير صنعت، معدن و تجارت در خاتمه خواستار 
عرضه سريع تر سوخت هاي با استاندار يورو ۵ و يورو ۶ شد تا از 

قابليت هاي کامل اين خودروي ملي استفاده شود.
شمارش معکوس براي ورود تيباي برقي به بازار

روز گذش��ته همچنين مديرعامل گروه خودروس��ازي س��ايپا با 
بيان اينکه خودروي تيباي برقي در حال آزمايش است، گفت: 
اين خودرو پس از پش��ت س��ر گذاشتن موفقيت آميز آزمايشات، 
در آين��ده اي نزدي��ک عرضه خواهد ش��د. مهدي جمالي افزود: 
ش��رکت س��ايپا در سال هاي گذش��ته به دليل تحريم ها و ساير 
مش��کلات در ش��رايط بحراني قرار گرفته بود، اما با تدابير وزير 
صنعت بتدريج از مشکلات خارج شد. به گفته اين مقام مسئول، 
اصلي ترين موضوعي که منجي س��ايپا ش��د، حرکت به س��مت 
تنوع محصول به عنوان يک اصل اساسي بوده است. وي بيان 
داشت: امروز تنوع محصولات سايپا از ۱۳ محصول در گذشته 
به ۲۳ محصول رسيده و مگاپلتفرمي با توانمندي و دانش داخلي 
طراحي کرده ايم که موتور سه سيلندر کم مصرفي که رونمايي 

مي شود، بخشي از آن است.
جمالي از طراحي و توس��عه س��ه محصول جديد از جمله موتور 
جديد تيبا و قرارداد مش��ترکي با ش��رکت سيتروئن فرانسه براي 
ساخت موتور جديد در راستاي مسائل زيست محيطي خبر داد 
و افزود: محصولات جديد سايپا از کيفيت بالايي برخوردارند و 
توان رقابت در بازار خواهند داشت. مديرعامل سايپا با اشاره به 

تدارک معاونت خودروي برقي در اين شرکت از يک سال پيش، 
اف��زود: آمادگ��ي داريم به زودي خودروي تيباي برقي را به بازار 
عرضه کنيم که مراحل تست خود را مي گذراند. وي تصريح کرد: 
گروه سايپا آمادگي دارد همه ساله دستکم ۲ محصول جديد را 
به بازار عرضه کند، اما تحقق توس��عه محصول و ايجاد دانش 
نيازمند هزينه اس��ت. وي تاکيد کرد: در صورت تامين س��رمايه، 
س��ايپا اين توان را داراس��ت تا به پيشتاز صنعت خودروسازي در 

منطقه تبديل شود.
اجباري شدن استاندارد يور ۵ از سال ۹۸

در بخش ديگري از برنامه روز گذشته همچنين رييس سازمان 
حفاظت محيط زيست گفت: در حال حاضر به غير از خودروهاي 
يورو ۴ هيچ خودرويي اجازه شماره گذاري ندارد. از سال ۱۳۹۸ 
نيز اس��تاندارد يورو ۵ براي تمامي خودروها اجباري خواهد ش��د. 
معصومه ابتکار اظهار کرد: در حال حاضر حدود ۶ ميليون و ۸۰۰ 
هزار دستگاه خودرو و موتورسيکلت در خيابان ها تردد مي کنند که 
اگر از استاندارد لازم برخورد نباشند سهم عمده اي در آلايندگي 
ش��هرها خواهند داش��ت. وي با بيان اينکه استانداردهاي معاينه  
فني خودروها نيز سخت گيرانه تر شده، گفت: بايد عرضه بنزين و 
سوخت يورو ۵ براساس برنامه زمان بندي شده دولت اتفاق بيفتد، 
ضمن آنکه متاسفانه به دليل يارانه هاي تخصيص يافته الگوي 
مصرف سوخت در کشور ما بسيار بيشتر از کشورهاي ديگر است 
که بايد اصلاح شود. رييس سازمان حفاظت محيط زيست با بيان 
اينکه دولت يازدهم برنامه ها و مصوبات زيادي در جهت صيانت 
از محيط زيس��ت در صنعت خودروس��ازي داشته، تصريح کرد: 
برهمين مبنا ارتقاي اس��تاندارد آلايندگي خودروهاي توليدي 

به يورو ۴ برنامه ريزي و اجرا شد.
معاونت فناوري آماده همکاري با خودروسازان

روز گذش��ته همچنين مع��اون علمي و فناوري رييس جمهور از 
آمادگي اين معاونت براي همکاري با خودروس��ازان در جهت 
ارتقاي تکنولوژي خودروهاي توليدي در کشور خبر داد. سورنا 
س��تاري اظه��ار ک��رد: در بحث تکنولوژي ه��اي جديد آمادگي 
داري��م ک��ه با خودروس��ازان همکاري کني��م. وي با بيان اينکه 
بحث خودروهاي هوشمند يکي از طرح هاي اصلي در معاونت 
علمي رياست جمهوري است، خاطرنشان کرد: تحولات زيادي 
در تکنولوژي توليد خودرو در جهان اتفاق افتاده که ما بايد خود 
را ب��ا اي��ن تحولات هم��راه کنيم. وي افزود: بنابراين حرکت به 
س��مت طراحي بخش هاي مختلف خودرو براساس تکنولوژي 
روز در داخل کش��ور از اقدامات مهم و اساس��ي اس��ت که بايد 

صورت گيرد.

از موتور سه سيلندرملي پرقدرت و كم مصرف يورو 6 رونمايي شد؛

ميوه ديگر برجام در صنعت خودرو

تدوين سند راهبردي صنعت نرم افزار وزارت صنعتانعقاد قرادادهاي جديد طبق اقتصاد مقاومتيضعف قطعه سازان داخلي سازي را كند مي كند
يک فعال در صنعت قطعه سازي کشور 
معتق��د اس��ت در س��ال هاي اخير توان 
قطعه س��ازان ب��ه جهت پرداخت س��ود 
بالاي تس��هيلات، ماليات هاي سنگين 
و ع��دم دريافت مطالبات معوق تضعيف 

ش��ده اس��ت. ابوالقاس��م آروند اظهار داش��ت: بي شک هرگونه 
ضعف در صنعت قطعه سازي کشور موجب امتناع خودروسازان 
از همکاري با قطعه سازان داخلي و تمايل به تامين و خريد قطعات 
از ش��رکت هاي خارجي خواهد ش��د و اين ش��رايط بالطبع روند 
داخلي سازي توليدات جديد را کندتر خواهد کرد. وي همچنين 
ادامه داد: البته شرکت هاي خارجي بايد براي همکاري با صنعت 
خودرو و قطعه سازي ايران سرمايه گذاري مشترک کنند تا بتوانند 

به شرايط مورد انتظار در توليد و تکنولوژي دست پيدا کنند.

عضو هيئت رئيس��ه کميسيون صنايع 
و مع��ادن ب��ا بي��ان اينک��ه مي ت��وان 
قطعه س��ازي را تح��ت ن��ام، برند هاي 
جهان��ي انجام داد، گفت: اينگونه توليد 
منادي توليد ملي نيست و حتي مي توان 

مبلغي را به برندهاي جهاني به منظور استفاده از نام آنها پرداخت 
کرد. س��يدجواد حس��يني کيا اظهار داش��ت: بايد در قراردادهاي 
جديد منعقد شده با توليدکنندگان خارجي بايد براساس اقتصاد 
مقاومتي عمل شود و همراه خودرو وارداتي تکنولوژي ساخت  
آن هم وارد کش��ور ش��ود. وي با بيان اينکه قطعات خودروهايي 
وارداتي بايد در کشور توليد شود، گفت: ظريف توليد و ساخت 
قطعات مورد نياز خودروهاي وارداتي جديد در کشور وجود دارد 

و قطعه سازان داخلي پتانسيل توليد آنها را دارند.

مديرکل دفتر توسعه و کاربرد فناوري 
اطلاع��ات وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت گفت: از سال ۹۵ در حال تدوين 
س��ند راهبردي صنعت نرم افزار بوديم 
که اين س��ند اکنون آماده اس��ت و در 

حال پيگيري براي تاييد نهايي آن هستيم. فرزاد اسماعيل زاده 
اظهار کرد: شرکت هايي که پروانه بهره برداري از وزارت صنعت 
اخذ کرده اند به مدت ۵ س��ال از پرداخت ماليات معاف خواهند 
ش��د. وي به فعاليت س��امانه عرضه محصولات پيش��رفته و 
دانش بنيان وزارت صنعت اش��اره کرد و گفت: براس��اس اين 
س��امانه، شرکت هاي دانش بنيان مي توانند محصولات خود را 
ثبت کنند و بعد از تائيد وزارت صنعتمحصولات اين شرکت ها از 
طريق سامانه اي رسمي، در معرض ديد عموم قرار مي گيرد.

رئي��س اتاق مش��ترک بازرگاني اي��ران و عراق با بيان 
اينکه بازار عراق جاده سنگلاخي است و نياز به روحيه 
س��خت کوش��ي دارد، گفت: عراق تا ۱۵ س��ال ديگر 
بزرگتري��ن بازار منطقه اس��ت. يحيي آل اس��حاق در 
گفتگ��و ب��ا ايرنا، در مورد موقعي��ت جغرافيايي ايران با 
کشورهاي همسايه، اظهار داشت: ۱۵ کشور همسايه 
با ۴۰۰ ميليون مشتري بالقوه، بازار بسيار مناسبي براي 

کشور محسوب مي شود.
 وي تصريح کرد: توس��عه و امنيت کش��ور تا حدي در 
گرو اس��تراتژي و روابط تجاري با کشورهاي همسايه 
اس��ت و در بين اين کش��ورها عراق به لحاظ س��ابقه 
تاريخي، فرهنگي و ش��رايط خاص اقتصادي اهميت 
زيادي براي ما دارد. آل اسحاق با بيان اينکه عراق تا 
۱۵ س��ال ديگر همچنان بزرگترين بازار منطقه اس��ت، 
افزود: کشور عراق به دليل مسائل نظامي در ۴۰ سال 
گذشته با نارسايي ها و تخريب هاي زيادي مواجه بوده 

از طرفي اين کش��ور به دليل امکانات بالقوه اي و مالي 
که دارد بازار هدف خوبي براي تعامل اقتصادي است. 
وي با تاکيد براينکه عراق با کف نياز حداقل سالانه ۲۰ 
ميليارد دلار در سال بازار خوبي است، ادامه داد: نياز اين 
کش��ور از نظر س��طح تکنولوژي و استاندارد با توليدات 
م��ا همخوان��ي دارد و مي توان گفت که محصولات ما 

باب مصرف آنهاست. 

عراق تا 15 سال ديگر بزرگترين بازار منطقه است
رئيس س��ازمان گس��ترش و نوسازي صنايع ايران گفت: 
برنامه اين س��ازمان س��رمايه گذاري به ميزان ۶۰ هزار 
ميليارد ريال در اين بخش است که در اين پيوند، هشت 
هزار شغل به طور مستقيم و غيرمستقيم ايجاد مي شود. 
به گزارش شاتا منصور معظمي اظهار کرد: پس از برجام 
۲۸موافقت نامه خارجي امضا ش��د که هش��ت مورد آن به 
قرارداد تبديل ش��ده اس��ت. وي گفت: اين قراردادها در 
حوزه هاي مختلف از جمله خودروس��ازي، فولادس��ازي 
و کشتي س��ازي اس��ت. معظمي با بيان اينکه اکنون ۳7 
پ��روژه در دس��ت انجام داريم، گف��ت: هرچند قانون گذار 
تکليف خاصي براي س��رمايه گذاري در مناطق محروم 
مشخص نکرده اما هم اکنون ۲۵هزار ميليارد ريال پروژه 
در نقاط محروم در حال س��اخت داريم. وي با اش��اره به 
بحث خصوصي سازي واحدهاي توليدي زيرمجموعه اين 
سازمان گفت: خصوصي سازي تکليف دولت است ولي 
حرف ما با وزات اقتصاد و دارايي اين اس��ت که اين مهم 

بايد به اهلش و کساني در بخش توليد هستند واگذار شود. 
معاون وزير صنعت گفت: معتقديم وقتي توان توليد در داخل 
است بي انصافي است که از بيرون واردات داشته باشيم. 
رئيس سازمان ايدرو گفت: خصوصي سازي در کشور ما 
انحراف دارد و ۶۵ درصد از واگذاري کارخانه هاي سازمان 
گسترش و نوسازي، رهاسازي صنايع بود. معظمي گفت: 

در سال ۹۵ رشد اقتصادي ۶٫۵ درصد داشتيم.

خصوصي سازي ها بايد به اهل صنعت واگذار شود

سياست سه گانه دولت دوازدهم در حوزه صنعت

مديرعامل اس��بق ايدرو معتقد اس��ت که وضعيت توليد کش��ور 
از س��ال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۲ بغرنج بوده و دولت يازدهم س��عي کرد 
تا ش��رايط را بهبود بخش��د. رضا ويس��ه در گفتگو با ايس��نا، در 
ارتباط با وضعيت حوزه صنعت و به ويژه توليد کشور طي چهار 
س��اله دولت يازدهم، اظهار کرد: از س��ال ۱۳۹۰ تا س��ال ۱۳۹۲ 
تمامي توليدکنندگان زخمي شدند و اين مساله مربوط به دو اتفاق 

بود،  يکي از اين اتفاق ها تا ۳.۵ برابر ش��دن نرخ ارز و ديگري 
مقول��ه تحري��م بود که تامين م��واد اوليه را براي توليدکنندگان 
مشکل کرد و علاوه  بر اين موجب شد صادرکنندگان نيز شرايط 
بس��يار س��ختي را براي فروش کالاي خود تجربه کنند. وي با 
تاکيد بر اينکه بخش اعظم واحدهاي توليدي کشور طي سال 
۱۳۹۰ تا ۱۳۹۲ با بحران مالي و بحران تامين مواد اوليه روبه رو 
بودند، بيان کرد: منظور از زخمي شدن توليدکنندگان اين است 

که بهبود وضعيت آنها يک فرآيند زمان بر است.
ويس��ه ادامه داد: با روي کار آمدن دولت يازدهم تمام س��عي 
و تلاش بر اين بود که اين مش��کل حل ش��ود و مس��اله بغرنج 
توليدکنندگان را التيام بخشد و به همين منظور طرح خروج از 
رکود مدنظر قرار گرفت تا از اين طريق بازار تحريک شده و با 
رش��د بازار تقاضا کالاها با ش��رايط بهتري به فروش برسد. وي 

با اش��اره به اين که نوس��اناتي طي چهار سال اخير وجود داشته، 
گف��ت: ب��ه هرحال آن چه براي م��ردم مهم بوده ايجاد ثبات در 
کش��ور اس��ت و اي��ن ثبات چه در مورد ب��ازار و چه درخصوص 
نرخ ارز شکل گرفته تا شاهد ثبات در روند نرخ رشد اقتصادي 
باش��يم. مديرعامل اس��بق ايدرو، با بيان اينکه ثبات ايجاد شده 
در اقتصاد کش��ور ادامه دار خواهد بود، اظهار کرد: چالش هاي 
بسياري پيش روي دولت است که يکي از مهمترين آنها بحث 
بيکاري جوانان بوده و بايد بدانيم که بدون انجام سرمايه  گذاري 

وسيع و سريع حل نشدني است.
مديرعامل اسبق ايدرو ادامه داد: در دولت دوازدهم شاهد اجراي 
برنامه هاي��ي در زمينه اش��تغالزايي ب��راي جوانان خواهيم بود و 
براس��اس برنامه شش��م توسعه مشخص است که چه اتفاقي در 
مورد صنايع کوچک، متوس��ط و بزرگ رخ خواهد داد و در اين 

رابطه تنها حس��ن اجراي کار و مهارت مديران مس��اله اي است 
که در عمل بايد به آن اش��اره داش��ت. ويس��ه درخصوص اينکه 
برنامه اصلي دولت در حوزه صنعت طي چهار س��ال آينده چه 
خواهد بود، اعلام کرد:  اين مس��اله به س��ه بخش تقسيم شده و 
مورد اول توسعه صنايع کوچک است. صنايع کوچک در حقيقت 
بزرگترين بخش از لحاظ ايجاد اشتغال بوده و اصلي ترين مساله 
آنها اين است که هيچ يک در زنجيره کاملي فعاليت نمي کنند. 
وي با بيان اينکه تکميل رسته ها و زنجيره هاي توليد در بخش 
صنايع کوچک بايد به طور ويژه مدنظر قرار گيرد، گفت: در اين 
زمينه نياز داريم که دولت به صورت مس��تقيم ورود کرده و با 
ايجاد مراکز تحقيقاتي، طراحي، توس��عه شرکت هاي بازرگاني 
براي فروش کالا و مش��اوره و مهندس��ي کيفيت از اين صنايع 

حمايت کند.

هدف گذاري توليد 33 ميليون تن براي فولاد کشور
مديرعام��ل ش��رکت ملي فولاد اي��ران ضمن يادآوري ظرفيت 
فولاد کش��ور در س��ال ۱۳۹۲ به ميزان ۲۲ ميليون تن، گفت: 
امسال هدفگذاري ۳۳ ميليون تن شده که به اين ترتيب ظرفيت 
توليد فولاد کشور نسبت به زمان شروع فعاليت دولت يازدهم 
۵۰ درصد رش��د دارد. به گزارش ايرنا؛ عبدالمجيد ش��ريفي با 
اعلام اين خبر، افزود: براس��اس تلاش هاي صورت گرفته در 
دولت يازدهم ظرفيت فولاد کشور به رقم ۳۱ ميليون تن رسيد 
و تا پايان س��ال، ۲ ميليون تن به اين ظرفيت افزوده مي ش��ود. 
مديرعامل شرکت ملي فولاد ايران خاطرنشان کرد: سال ۱۳۹۴ 
مي��زان تولي��د فولاد کش��ور از رقم ۱۶ ميلي��ون و 7۰۰ هزارتن 
گذش��ت و در س��ال ۱۳۹۵ افزون بر ۱۸ ميليون تن ثبت ش��د و 
براي امس��ال دس��تيابي به توليد بيش از ۲۰ ميليون تن فولاد 

هدفگذاري شده است.
شريفي اضافه کرد: بررسي عملکرد پنج ماهه سال ۲۰۱7 ) ۱۱ 
دي ۹۵ تا ۱۰ خرداد ۹۶ ( نشان مي دهد ايران ۶۴ درصد توليد 
ف��ولاد خ��ام خاورميان��ه را به خود اختصاص داده اس��ت. انتظار 
مي رود در افق چش��م انداز ۱۴۰۴ ايران با دس��تيابي به ظرفيت 
۵۵ ميليون تن فولاد خام، با جهش هفت پله اي، جايگاه هفتم 
جهاني را به دست آورد. در حال حاضر جمهوري اسلامي ايران 
چهاردهمين فولادس��از جهان محس��وب مي شود. مديرعامل 
ش��رکت ملي فولاد ايران ضمن اعلام ميزان رش��د توليد فولاد 
جه��ان در پن��ج ماهه ۲۰۱7 در مقايس��ه با ۲۰۱۶ به ميزان ۴,۵ 
درص��د، گف��ت: توليد فولاد اي��ران در دوره مزبور به رقم ۱۳,۱ 
درصد رسيد که رشد نزديک به سه برابر جهان را نشان مي دهد. 

شريفي ضمن اعلام اينکه کشورمان دارنده رتبه نخست توليد 
آهن اسفنجي است، گفت: ايران اکنون ۳۰ درصد توليد جهاني 
را در اين بخش به خود اختصاص داده و در سال هاي ۱۳۹۴ و 
۱۳۹۵ اين جايگاه را حفظ کرده است. مديرعامل شرکت ملي 
فولاد ايران يادآور ش��د: در س��ال ۱۳۹۲ ظرفيت آهن اسفنجي 
اي��ران براب��ر ب��ا ۱۹,۵ ميليون تن ثبت ش��ده ب��ود، اما اکنون به 
رقم ۲۵,۵ ميليون تن رس��يده و انتظار مي رود با بهره برداري از 
طرح هاي جديد در اين بخش در ماه هاي شهريور و مهر امسال 
و در نهايت تا پايان سال ۱۳۹۶ به رقم ۳۱,۵ ميليون تن دست 
يابيم. براس��اس تازه ترين آمارهاي اعلام شده، ميزان صادرات 
فولاد خام ايران در س��ه ماهه نخس��ت امس��ال به يک ميليون و 
۶7۵ هزار تن رس��يد که نس��بت به يک ميليون و ۱۶ هزار تن 

در دوره مش��ابه پارس��ال افزايش ۶7 درصدي را نشان مي دهد. 
انتظ��ار م��ي رود در افق چش��م انداز ۱۴۰۴ ، ايران بتواند بيش از 
۱۵ ميليون تن صادرات فولاد را به خود اختصاص دهد. س��ال 
۹۴ ميزان صادرات فولاد کش��ور افزون بر ۴,۲ ميليون تن بود 

و سال گذشته به رقم ۶ ميليون تن نزديک شد.


